
 دیدار رؤسای ستاد کل 
نیروهای مسلح ایران و عربستان

ارتشــبد فیاض بن حامد الرویلی، رئیس ســتاد کل 
نیروهای مسلح عربستان سعودی با محمد باقری، 
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح کشــورمان دیدار 
کرد.  به گــزارش روابط عمومی ســتادکل نیروهای 
مسلح، ارتشبد فیاض بن حامد الرویلی رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح بــا حضور در محل ســتادکل 
نیروهای مسلح با سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد 
کل نیروهای مســلح دیدار و گفت وگو کرد.  توســعه 
دیپلماسی دفاعی، گسترش همکاری های دوجانبه 
از جملــه محورهــای اصلــی این دیدار محســوب 
می شود.  رئیس ستاد کل نیروهای مسلح عربستان 
ظهر دیروز در صــدر هیئت بلندپایــه ای از مقامات 

نظامی این کشور وارد تهران شد.

دیدارهای مشاور امنیت ملی 
عراق در تهران

قاسم الاعرجی، مشاور امنیت ملی عراق در سفر 
به تهران عصر یکشــنبه با ســیدعباس عراقچی، 
وزیر امور خارجه ایران و علی اکبر احمدیان، دبیر 
شــورای عالی امنیت ملی دیدار و گفت وگو کرد.  
قاسم الاعرجی، مشاور امنیت ملی عراق روز شنبه 
میزبان سرتیپ دوم »مجید قلی پور« وابسته نظامی 
ایــران در بغداد بود. در ایــن دیدار راه های تقویت 
امنیت و ثبات دو کشــور و اجرای یادداشــت های 
تفاهم بــرای کنتــرل مرزهــا و همچنیــن تداوم 
همکاری عــراق و ایــران در مبارزه با تروریســم و 
قاچاق مورد بررســی قرار گرفت.  براســاس اخبار 
منتشرشده از ســوی رسانه ها مشاور امنیت ملی 
عراق در این دیدار بار دیگر تأکید کرد که این کشور 
اجازه استفاده از حریم خود برای حمله به ایران یا 
هر کشــور دیگر در منطقه را نمی دهد. الاعرجی 
اردیبهشت سال جاری در حاشیه نشست امنیتی 
سنت پترزبورگ با علی اکبر احمدیان، دبیر شورای 
عالی  امنیت ملی ایران دیدار و گفت وگو کرد. پس 
از آن هم در ۲۴ خرداد ماه سال جاری علی باقری، 
سرپرست وزارت امور خارجه ایران که به بغداد سفر 
کرده بود با قاســم الاعرجی مشــاور امنیت ملی 

عراق دیدار و گفت وگو کرد.

در بخش دیگری 
از این گفت وگو، 

عباس عراقچی 
اظهارات مهمی 

را در مورد جنگ 
جاری در منطقه 

بیان می کند. پیش 
از هر چیز عراقچی 

تاکید کرد که ایران 
در جریان حمله ۷ 
اکتبر حماس نبود 
و گفت: »۷ اکتبر 

تصمیم حماس بود 
و با ما هم مشورت 

نکرد، اما اینکه 
این تصمیم درست 
بود یا غلط، تاریخ 

قضاوت خواهد 
کرد.«  عراقچی 
در این گفت وگو 

تاکید کرد: »مردم 
فلسطین نباید به 

خاطر آنچه آلمانی ها 
در قبال یهودی ها 

انجام دادند، 
مجازات شوند

سفر مدیرکل آژانس به تهران
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی همزمان با 
اعلام اینکه چهارشنبه به تهران سفر خواهد کرد، 
گفت وگوهای خود در جریان این سفر را بسیار مهم 
توصیف کرد.  به گزارش ایسنا،  آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در اطلاعیه ای اعــلام کرد که رافائل 
گروسی، مدیرکل دیده بان هسته ای سازمان ملل 
روز چهارشــنبه به منظور دیدار با مقامات ارشــد 
جمهوری اسلامی ایران به تهران سفر خواهد کرد 
و درباره تمام جنبه های مربوط به بیانیه مشــترک 
توافق شده با ایران در مارس ۲۰۲۳ بحث های فنی 
خواهد داشت. در ادامه این اطلاعیه آمده است: 
»دیدارهــای او در تهران، مبتنی بر گفت وگوهای 
مدیرکل با سیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه 
ایران در حاشــیه مجمع عمومی سازمان ملل در 
ماه ســپتامبر خواهد بود.«  رافائل گروسی نیز در 
این باره گفت: »ضروری اســت که مــا در اجرای 
بیانیه مشترک توافق شده با ایران در مارس ۲۰۲۳ 
پیشرفت اساسی داشته باشیم. سفر من به تهران 

در این زمینه بسیار مهم خواهد بود.«
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مرگ ۵۰ هزار نفر در غزه به اندازه مرگ همین یک نفر شاهد هیچ 
اقدامی در آلمان نبوده ایم.. شما اینقدر که برای شارمهد سروصدا 
کردید برای آن ۵۰ هزار نفری که در غزه قربانی شــدند، شــلوغ 

نکردید.«
عراقچی در این مصاحبه هرگونه شــکنجه جمشید شارمهد 
را تکذیــب و تاکید کرد که او اعدام نشده اســت.  عراقچی گفت: 
»قبول دارم که اطلاعیه ای که دادســتانی تهران در این خصوص 
منتشــر کرده، ابهام دارد.«  زمانی که اطلاعیه دادســتانی تهران 
منتشر شــد اینگونه برداشت شــد که جمشید شــارمهد اعدام 
شده اســت، اما چند روز بعد سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد که 
شارمهد پیش از اعدام جان باخته است. وی ضمن تکذیب اینکه 
شارمهد بدون وکیل محاکمه شده اســت، تاکید کرد که خانواده 
شارمهد می توانند هر جا که بخواهند جسد او را دفن کنند و ایران 
آمادگی دارد تا جسد او را برای کالبدشکافی در اختیار خانواده اش 
قرار دهد. عراقچی گفــت: »از وقوع این اتفاقات در روابط ایران و 
آلمان متاسفم.  ای کاش می شد از این رویدادها جلوگیری کرد اما 
این نیازمند آن بود که دولت آلمان هم از یک تروریســت حمایت 

نکند.«

جنگ خاورمیانه �
در بخــش دیگری از این گفت وگو، عبــاس عراقچی اظهارات 
مهمی را در مورد جنگ جاری در منطقه بیان می کند. پیش از هر 
چیز عراقچی تاکید کرد که ایران در جریان حمله ۷ اکتبر حماس 
نبود و گفت: »۷ اکتبر تصمیم حماس بود و با ما هم مشورت نکرد، 
اما اینکه این تصمیم درســت بود یا غلــط، تاریخ قضاوت خواهد 
کرد.«  عراقچی در این گفت وگو تاکید کرد: »مردم فلسطین نباید 
بــه خاطر آنچه آلمانی ها در قبال یهودی ها انجام دادند، مجازات 

شوند.«
عراقچــی تاکید کرد: »امکان ورود کل منطقه به یک جنگ 
فراگیر وجود دارد، اما این چیزی نیســت که ما بخواهیم، این 
چیزی اســت که اســرائیل می خواهد. در یک سال گذشته که 
اســرائیل جنایات خود را در غزه ادامه می داد، بارها سعی کرد 
ایــران را وارد یک جنگ گســترده کند ولی ایــن ما بودیم که با 
هوشــمندی و درایت از وقوع جنگ گسترده جلوگیری کردیم.
اما من با شــما موافقم که بعضی مواقع اوضاع از کنترل خارج 
می شود. اگر اسرائیل به این آتش بازی ادامه دهد حتماً جواب 

مناسب خواهد گرفت.«
عراقچــی در این گفت وگــو همچنین به بهبود روابــط ایران و 
عربستان اشاره می کند و تاکید می کند که هرچند فرازوفرودهای 
زیادی در روابط ایران و عربستان وجود داشت، اما دو کشور مسیر 
آشــتی را انتخاب کرده اند.  وی گفــت: »ما نمی گوییم که ایران و 
عربســتان و دیگر کشــورهای منطقه خلیج فارس همواره روابط 
خوبی داشــته اند، روابط ما فرازونشیب هایی داشته است اما فکر 
می کنم مــا الان در یک دوره جدید هســتیم و نیــازی نداریم به 

روش های تخاصم آمیز بازگردیم.«

دیپلماتها

سوال این است که آیا اشپیگل درخواست مصاحبه کرده است یا 
ایران؟ اگر احیاناً توافقی صورت گرفته باشد که یک مصاحبه ای 
انجام شود و یا اینکه اشپیگل این درخواست را مطرح کرده باشد، 
این مصاحبه می تواند علامت مثبت و خوبی باشد به این معنا که 
آلمان ها خواسته اند مســئله روابط دوجانبه و آقای شارمهد را در 
عرصه عمومی مطرح کنند. به خصوص اینکه مجله اشپیگل رسانه 
بسیار سطح  بالایی است و صحبت کردن با اشپیگل وزن خوبی 
دارد. اگر هم ترتیباتی بوده و توافقی حاصل شــده تا این مسئله 
به عرصه رسانه ها کشیده شود تا مواضع ما روشن شود، به خوبیِ 
مورد اول نیســت اما به هر حال بــاز هم می تواند علامت مثبتی 
باشد. اینها نکات مهمی اســت؛ بنابراین باید دید از چه طرف و 
به چه شکلی این مصاحبه شکل گرفته است. محتوای مصاحبه، 
محتوای خوبی است و بیشتر اعلام مواضع ما است و این مواضع 
نیز به خوبی و خیلی درست مطرح شــده اند. دامنه موضوعات 
مورد بحث در مصاحبه نیز محدود به مسئله آقای شارمهد نبوده 
و دامنه آن گســترده تر بوده است. حتی پای روابط ایران و روسیه 
و ایران و عربستان نیز مطرح شده است. اینها نشان می دهد که 
فرصت خوبی اســت که در یک رســانه وزین ایران بتواند مواضع 

خودش را از زبان وزیر خارجه مطرح کند.
ولی شاید این کار کافی نباشد. در هر حال گام های اولیه ای 
که برداشــته شد، چه از سوی قوه قضائیه که البته بعدها به نحو 
دیگری مطرح شد و آن موضع اولیه ای که توسط آقای عراقچی 
اتخاذ شــد، خیلی دیپلماتیک نبــود اما ایــن مصاحبه خیلی 
مصاحبه خوب و وزینی بود و این نوع مصاحبه ها می تواند کمک 
کند؛ به ویژه اینکه ما توانســتیم با صراحــت مواضع خودمان را 
اعلام کنیم. جایی که باید گله می کردیم، گله کردیم و جایی که 
باید اعلام آمادگی برای گفت وگو می کردیم، اعلام آمادگی کردیم. 

این اقدامات دیپلماتیک ایران و آلمان که سابقه زیادی در روابط 
مثبت دارند و روابط خوبی به ویژه در دوره برجام داشتند، می تواند 
شــروع خوبی باشــد. اگر این مصاحبه در آلمان مطرح شــود و 
خوانده شود باید منتظر بود که عکس العمل آلمان ها چه خواهد 
بود. آیا سفیرشان به ایران برخواهد گشت یا خیر؟ باید به دنبال 
این باشــیم که به هر نحوی که می شــود تنش را کاهش دهیم. 
برخورد آلمان هم در خصوص موضوع آقای شارمهد، همانطور 
که آقای عراقچی به خوبی مطرح کردند، به خصوص در وضعیتی 
که دنیا شاهد مسائل غزه است، خوب نبود. آقای عراقچی خیلی 
مستدل این مســئله را در مصاحبه تشــریح کرد. اما باید توجه 
داشت روابط دو کشــور از طریق رسانه خیلی به نتیجه نخواهد 
رسید. ما باید به نحوی سعی کنیم که گفت  وگو را با ارگان ذی ربط 
آغاز کنیم. آقای عراقچی هم اشاره کردند که با وزیر خارجه آلمان 
ملاقاتی داشته و آمادگی برای گسترش روابط اعلام شد اما بعد 

آلمان در خصوص آقای شارمهد چنین موضعی اتخاذ کرد. 
اگر آقای شارمهد اعدام می شد به نظرم اصلًا زمان مناسبی 
برای اجرای حکم نبود اما حالا که معلوم شــده ایشــان خودش 
فوت کرده اســت، موضوع متفاوت اســت. به هر حــال ما باید 
کانــال دوم را )Track Two Diplomacy( ایجــاد کنیم و از این 
طریق مذاکره کنیم. در هر حال آلمان مانند آمریکا نیســت و با 
این کشور می شود مذاکره کرد. در حال حاضر وضعیت آلمان نیز 
تغییر کرده و سال آینده باید انتخابات برگزار کنند. بنابراین خود 
آلمان ها هم بدون مشکل نیستند. باید کانال های مذاکراتی را باز 
کنیم و مجدداً مواضع اصولــی خودمان را در مذاکرات دوجانبه 
مطــرح کرده و درباره تمام مســائلی که مطرح شــده به صورت 
جزیــی گفت  وگو کنیم. در این صورت روابط آســیب پذیر ایران و 
آلمان را می توان ترمیم کرد. آلمان یکی از بهترین شرکای ایران 
در زمینه اقتصادی و در برجام بوده است. عواقب تیرگی روابط با 
آلمان آسیب زننده خواهد بود. باید سوءبرداشت ها و یا انتظارهای 
بیش از اندازه طرفین از هم را تقلیل داد. بیان آقای عراقچی در 
مصاحبه بیان خوبی بوده اســت و امیدوارم این مصاحبه آغازی 

باشد تا این روابط به مسیر اصلی خودش بازگردد.

مصاحبهجایمذاکرهرانمیگیرد
نگاهدیپلمات

سفیر پیشین ایران در آلمان
علی ماجدی

یکــی از ابزارهایــی که ما می توانیــم با اســتفاده از آن در روند 
تنش زدایی با اروپا حرکت کنیم، دیپلماســی عمومی اســت. 
دیپلماسی عمومی کمک می کند که چهره ایران هراسانه ای که 
در سطح افکار عمومی اروپا شکل گرفته، از میان برود. مصاحبه 
آقای عراقچی با نشریه اشپیگل در همین چارچوب انجام شد. 
آقای عراقچی تلاش کرد در چارچوب متغیرهایی که اروپایی ها 
بر آن تاکید دارند، با مردم آلمان سخن بگوید. شارمهد تروریست 
بوده و اسناد متقن و قطعی هم برای اثبات اقدامات تروریستی 
شارمهد وجود داشته است و حتی در خصوص چگونگی مرگ 
او نیز که رســانه ها اعلام کردند ایران مســئول آن است، آقای 
عراقچی اعــلام آمادگی کرد که جســد او در اختیار خانواده و 
دولت آلمان قــرار بگیرد و خود آنها آزمایش هــای لازم را انجام 
دهند تا ببینند که ایشــان به مرگ طبیعی از دنیا رفته اســت. 
اینگونه اقدامــات خیلی می تواند در رونــد تنش زدایی با اروپا 
مفید باشد. رســانه های اروپا در روند تصمیم سازی دولتمردان 
آلمان تاثیرگذار هســتند و تداوم این اقدامات و گستردگی این 
شکل از تنش زدایی در سطح رسانه ها می تواند در کنترل شرایط 
پرتنــش امروز و التهابی که در روابط ایــران با غرب وجود دارد، 
کمک کننده باشد. متاسفانه یکی از ضعف هایی که در سیاست 
خارجی با آن مواجه هستیم عدم استفاده از یک برنامه منسجم 
در دیپلماسی عمومی است. متاسفانه به دلیل شکاف سیاسی 
کــه در داخل نظام در چگونگی مواجهــه با تهدیدات خارجی 
وجــود  دارد، اتخاذ یک تصمیم کلان برای دولتمردان دشــوار 
شده است و همین مسئله باعث شده که ما نسبت به وقایعی که 
علیه ایران در غرب شکل می گیرد، صرفاً واکنشی اقدام کنیم. 
قطعاً اگر ما در مورد وقایعی مانند اوکراین در دو سال گذشته از 
طریق دیپلماسی عمومی و گفت وگو چه با رسانه های اوکراین 
و چه با رســانه های اروپایی اقدام می کردیم و تشریح می کردیم 
که ما در اوکراین بی طرف هســتیم و موضع ما در قبال اوکراین 
هیچ کمکی به روســیه نکرده و در رونــد جنگ اوکراین تاثیری 
نداشتیم، خیلی می توانست در تنش زدایی ایران با غرب مفید 
باشــد. این ایراد و ضعفی اســت که به سیاست خارجی ایران 

وارد اســت. البته همین ابتکار عمل هایی که در همین سطح 
کوچک و به صورت خودجوش از ســوی برخی سیاستمداران 
مثل آقایان عراقچــی و ظریف انجام می شــود را باید غنیمت 
شمرد. اینها ظرفیت هایی است که در نبود یک سیاست خارجی 
کلان در عرصه دیپلماسی عمومی می تواند نقطه شروع خوبی 
باشــد. با توجه به روی کار آمدن آقای ترامپ باید تلاش شــود 
که از طریق دیپلماســی عمومی زمینه آغازین برای گفت وگو و 
مذاکره و مقابله با هر تهدیدی که از ســوی آمریکا و اروپا وجود 

دارد، ایجاد شود. 
در خصوص وضعیتی که آلمان این روزها با آن مواجه است 
و احتمال برگــزاری انتخابات زودهنگام در این کشــور، ابتدا 
باید به نوع واکنش و رفتار جمهوری اســلامی ایران پرداخت. 
یعنــی ما باید ابتدا در داخل به یک اجماع برســیم که چگونه 
می خواهیم در روند روابطمان با اروپا تنش زدایی کنیم. تا زمانی 
که به یک اجماع در داخل نرســیم قطعاً جابه جایی قدرت در 
اروپا به خصوص در کشوری مثل آلمان که نقش تاثیرگذاری در 
روند تصمیم سازی اتحادیه اروپا دارد، نمی تواند کمک جدی 
در مســیر ترمیم روابط ایران با اروپا داشته باشد. اگر در داخل 
به یک جمع بندی برســیم مبنی بر اینکه در شــرایطی ترامپ 
در آمریکا به قدرت رســیده و در دوره اول ریاســت جمهوری او 
سیاست مســتقل اروپا در قبال برجام بود که باعث ماندگاری 
برجام شــد، آن وقت شاید بتوان گامی به جلو برداشت. حتی 
ترامپ ســعی کرد از مکانیسم ماشــه برای از بین بردن برجام 
اســتفاده کند اما اروپا این اجازه را به او نداد. در شــرایط امروز 
که ما دیگر آن فرصت های چهار ســال اول ریاســت جمهوری 
ترامــپ را نداریم و روابط پرتنش تری با اروپا داریم، قطعاً باید با 
سرعت بیشــتری پیش از انتخابات زودهنگام آلمان شروع به 
ترمیم روابطمان با اروپا کنیم. به هر حال جریان راست افراطی 
در اروپــا و به خصوص در آلمان میانه خوبی با ایران ندارند و ما 
باید گفت وگوهای جدی با احــزاب حاکم و احزاب مخالف در 
این فرصت انجام دهیم. حتی من معتقدم باید با احزاب راست 
افراطی هم وارد گفت وگو شــویم و می شود در این گفت  وگوها 
تضمیــن روابط بــا اروپا را احــراز کنیم. چراکه احزاب راســت 
افراطــی اروپا کمتر به موضوعات حقوق بشــری می پردازند و 
اولویت های آنها مسائل دیگری است و ایران می تواند با توجه 
به این اولویت بندی ها، بحث های بهتری را برای ترمیم روابط 

با اروپا دنبال کند. 
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